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رئیس جمهوری:
سفر به شهرهای قرمز و نارنجی 

ممنوع است

ایسنا: رئیس جمهور در شصتمین جلسه ستاد  �
ملی مقابله بــا کرونا، گفت: اکنــون با دو ویژگی 
مواجهیــم؛ یکی اســفند پر جنب وجــوش که در 
این ماه همیشــه تردد مردم بیشــتر می شود و این 
ســبب فعالیت بیشــتر آنان می شــود و این یعنی 
ما در شــرایط خاصی با ســایر ماه ها قــرار داریم. 
همچنین کــه دو هفتــه اول فروردین هم خاص 
است و تردد زیاد می شــود. حسن روحانی با بیان 
اینکه برای مردم ســخت است که امسال به سفر 
نروند، عنوان کــرد: مردم بداننــد این خواهش و 
نکته ای که مطرح می شــود، برای ســلامت آنان 
اســت و نه چیز دیگر. نرفتن ســفر بهتــر از رفتن 
اســت. حالا اگر کسانی اصرار دارند که سفر بروند  
یا برای شان واجب است، باید خیلی مراقب رعایت 

پروتکل های بهداشتی باشند.
او با تأکید بر اینکه ســفر برای شهرهای قرمز و 
نارنجی ممنوع اســت، گفت: طبق تصمیم وزارت 
بهداشت و ســتاد ملی کرونا، هیچ کس برای سفر 
به این شــهرها برنامه ریزی نکند. نیروی انتظامی 
هــم به این مقــررات و اجــرای آن توجــه دارد. 
بنابراین جز شــهرهای قرمز و نارنجی برای ســایر 
شــهرها هم باید رعایت پروتکل های بهداشتی در 

جریان سفر انجام شود.
رئیس  جمهــور با یادآوری اینکــه می دانیم بار 
روانی خاصی برای مردم دارد که یکی، دو ســال 
خانه نشین شوند، گفت: وزارت بهداشت و درمان 
توانــی دارد و وقتی اعلام می کنــد از حد توان ما 
خارج می شــود، همه مردم بایــد مراعات کنند و 

یکی از موارد مراعات هم در شب عید است.
روحانی با بیان اینکه البته شاید در ذهن مردم 
این اســت که واکسن رسیده و تزریق آن آغاز شده 
است و مشکلات کم می شود، افزود: اما مردم باید 
بدانند تولید واکسن در دنیا محدودیت دارد؛ یعنی 
به اندازه جمعیت دنیا امکان تولید واکسن وجود 
ندارد. بگذریم از اینکه عدالتی هم در جهان نیست 
و پولدارهــا از قبل رزرو کردند  امــا تولید و تزریق 
واکســن محدودیت دارد. او گفت: اینکه واکســن 
تزریقــی چه مدت مؤثر اســت و ایمنــی می آورد 
هم مشخص نیست. این هم یک محدودیت دیگر 
اســت. از طرف دیگر در دنیا یک واکسن هراســی 
هم راه افتاده اســت و هر گروهی به یک واکســن 
حملــه می کنند. اما در هر صــورت ما نمی توانیم 
بگوییم چون واکســن به بازار آمده اســت، پس از 
این معضل عبور کردیم. حتی واکســن هم بیاید و 
تزریق را هم شــروع کنیم، زمــان می برد. بنابراین 

باید پروتکل ها را ادامه دهیم.
روحانی یادآور شــد: در واقع این سبک زندگی 
که به تدریج در این یک ســال اتفاق افتاده، یعنی 
اینکــه ترددهای خانوادگی و دورهمی کم یا قطع 
شــود، از ماســک مرتب استفاده شــود، دست ها 
مرتب شســته شود و ســفرها مراعات شود و اگر 
کسی مبتلاســت و همه کسانی که با او در تماس 
بودند فوری احســاس خطر کنند و تســت بدهند، 
این ســبک را باید ادامه دهیم. او گفت: نمی دانیم 
ایــن بیمــاری چه مــدت دیگر طول بکشــد. باید 
برنامه ریــزی کنیــم که حداقل این ســبک زندگی 
را تا یک ســال دیگر ادامه دهیم؛ بــه دلیل اینکه 
اگر این ویــروس جهش پیدا نمی کــرد، خیالمان 
راحت بود و امیدوار بودیم که زودتر تمام شــود، 
اما متأسفانه به ســمت جهش یافتگی رفت و هر 
روز یک نوع آن در دنیا شــایع می شــود. روحانی 
با اشــاره به لــزوم رعایت پروتکل هــا در ایام عید 
گفت: از مســئولان فضای مجازی و صداوســیما 
 می خواهیم برای اوقات فراغت کسانی که به سفر 
نمی روند، برنامه ســازی  کنند؛ به شکلی که مردم 
بتوانند در این ایام نفس راحتی بکشــند. مدارس 
و دانشــگاه ها که همه تقریبا امسال تعطیل بودند 
و بخشی از کسب وکارها هم تعطیل بود و در ایام 
عید که به طریق اولی همه تعطیل هســتند، پس 
ما باید بتوانیم روی اوقات فراغت مردم کار کنیم. 
رئیس جمهــور افــزود: تقاضا می کنــم در برخی 
استان هایی که مقصد هستند، مانند مشهدالرضا، 
شمال، جنوب و شهرهای بزرگی مانند اصفهان و 
شــیراز و جاهایی که بیشتر مقصد مسافرت است، 
در مقصد یک بسیج عمومی فوق العاده ای انجام 
بدهیــم و مراقبــت کنیم برای اینکــه فاصله ها و 
پروتکل هــا در کنار دریا، مناظــر و جاهای دیدنی 

مراعات شود تا نوروز خوبی داشته باشیم.

کوتاه از دیپلماسى

وزیر حمل ونقل هند 
آماده سفر به چابهار

ایلنا: وزیــر حمل ونقل هند برای ســفر به چابهار  �
اعلام آمادگی کرد. به گزارش رویترز، مانسوخ مانداویا 
گفت: «هند انتظار دارد در قسمتی از بندر چابهار که در 
اواخر ماه می ساخته شده است، عملیات گسترده ای را 
آغاز کند. من انتظار دارم در آوریل یا ماه می برای آغاز 
عملیات کامل به ایران ســفر کنم». مانداویا در ادامه 
گفت: «بندر قبلا بــه روش محدودی فعالیت خود را 
آغاز کرده و پتانســیل رشد آشــکار است». وی گفت: 
«بندر چابهار از فوریه ۲۰۱۹ تا ژانویه ســال ۲۰۲۱، ۱۲۳ 
کشتی و ۱.۹ میلیون تن محموله عمده و عام را حمل 

کرده و این بسیار بالاتر از انتظارات ماست».

مقام روس بعد از نشست آژانس:
توانستیم از تشدید اوضاع 

جلوگیری کنیم
ایلنا: نماینده روسیه در ســازمان های بین المللی  �

در وین، در توییتر نوشــت: «نشســت شــورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تمام شــد. توانســتیم 
از تنش جلوگیری کنیم. راســتی آزمایی در مورد ایران 
ادامه دارد. تمرکز برای احیای برجام اســت. جلسات 
غیررســمی لازم اســت». میخائیل اولیانــوف افزود: 
«واضح و مشخص اســت که نشستی برای بازگشت 
آمریکا بــه برجام باید هر چه ســریع تر برگزار شــود. 
مــا از حوادثی که در نشســت شــورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اتفاق افتاد گذشتیم، اکنون باید 

کار خود را کنیم».

ایران نسبت به عواقب اقدام 
اسرائیل هشدار داد

ایرنــا: نماینده دائم ایران در ســازمان ملل متحد،  �
ادعای اســرائیل درباره حمله به کشــتی آن رژیم در 
خلیج عمان را بی اســاس خواند و به جهان نســبت 
به عواقب اقدام مبتنی بر اشــتباه محاسباتی اسرائیل 
هشــدار داد. مجید تخت روانچی با ارسال نامه ای به 
آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد و همچنین 
رئیــس شــورای امنیت ســازمان ملل متحــد، اتهام 
اســرائیل را مبنی بر اینکه ایران عامل حمله اخیر به 
کشتی اسرائیلی در خلیج عمان بوده است، بی اساس 
خوانــد و آن را رد کرد. وی تأکید کرد: «ویژگی های این 
حمله نشــان می دهد از ســوی بازیگرانی انجام شده 
است که سیاست های شرورانه و اهداف نامشروع خود 
را تعقیب می کنند». او اظهار کرد: «هدف اســرائیل از 
ایراد اتهــام به ایران، تلاشــی بــرای مظلوم نمایی و 
منحرف کــردن اذهان از جنایات اســرائیل در منطقه 
است». تخت روانچی تصریح کرد: «دنیا باید نسبت به 
این واقعیت هوشیار باشد و با مسئول شناختن اسرائیل 
به خاطر ماجراجویی های نظامی اش، به آن یادآوری 
کند که مسئول عواقب هرگونه اقدام مبتنی بر اشتباه 

محاسباتی خود خواهد بود».

سخنگوی پنتاگون:
درباره واکنش به حمله

 به «عین الاسد» تصمیم نگرفته ایم
ایلنا: سخنگوی وزارت دفاع آمریکا گفت این کشور  �

هنوز تصمیمی برای پاسخ به حمله راکتی چهارشنبه 
گذشــته به پایگاه «عین الاســد» نگرفته اســت. جان 
کربی در کنفرانســی خبری گفــت: «هنوز تصمیمی 
درباره اینکــه آیا به این حمله پاســخی داده خواهد 
شد یا چگونگی این پاسخ احتمالی گرفته نشده است. 
هیچ کس نمی خواهد شاهد تشدید تنش ها باشد  ولی 
ما وظیفه داریم از شــهروندان خود محافظت کنیم». 
پایگاه «عین الاســد» کــه میزبان نیروهــای آمریکایی 
است، چهارشنبه گذشت با ۱۰ راکت هدف قرار گرفت.

مقام موساد درباره ایران:
وضعیت از سال ۲۰۱۵ بدتر است

مقام اســرائیلی به بیان اظهاراتــی در مورد ایران  �
پرداخــت. به گزارش ایلنا به نقل از جروزالم پســت، 
یک مقام موســاد گفت: «اسرائیل می توانست تا سال 
۲۰۲۵ با همان توافق هســته ای با ایــران کنار بیاید و 
سپس اگر لازم بود علیه ایران اقدام می کرد. وضعیت 
مــا امروز نســبت بــه ســال ۲۰۱۵ بدتر اســت. آنها 
توسعه طلبی شان را کنار نگذاشــتند و اکنون در حال 

ساخت موشک هستند».

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی برابر رای شماره ۸۰۳۶۷۳۸ سال ۹۸٫۶۰۸ موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تنکابن تصرفات مالکانه بلامعارض مالکیت متقاضی 
علیرضامحســن ســلطانی به کد ملی ۲۲۱۹۱۲۱۹۵۱ صادره از تنکابن فرزند نبی اله ششدانگ یک قطعه زمین مشجر به 
مســاحت ۲۴۰ مترمربع دارای پلاک ۴۱۳ فرعی از پلاک ۲۲ اصلی بخش ۲ واقع در قریه مکرود خریداری شــده از مالک 
رســمی لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود تا در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند میتوانند از تاریخ انتشــاراولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ اعتراض دادخواست اعتراض برثبت خود را 
به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی اســت در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۹۹۱۰۰۵۰
تاریخ انتشارنوبت اول : ۱۳۹۹٫۱۲٫۰۳ تاریخ انتشارنوبت دوم : ۱۳۹۹٫۱۲٫۱۷ 

هادی ملاحسینی سرپرست ثبت اسناد و املاک تنکابن

ارتبـاط با روزنـامه شـرق
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ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران بیانیــه پایانی اجلاس وزرای اتحادیه 
عرب را مــردود خواند و تأکید کرد: «جزایر ســه گانه بخــش جدایی ناپذیر از 
ســرزمین ایران هســتند». به گزارش ایرنا، ســعید خطیب زاده، در واکنش به 
بیانیــه پایانی اجلاس وزرای اتحادیه عــرب و «کمیته چهار جانبه» تأکید کرد: 
«جای تأسف اســت که برخی کشورهای عربی به جای پرداختن به معضلات 
اصلی که جهان عرب دامن گیر آن است، از جمله بازکردن پای رژیم اشغالگر و 
تنش آفرین صهیونیستی به منطقه و کوتاهی نسبت به آرمان فلسطین، ادامه 
جنگ ظالمانه علیه مردم عرب یمن و ایجاد فجیع ترین بحران انســانی عصر 
حاضر و حمایت های چندین ســاله از تروریسم و گروه های تروریستی، درصدد 
هستند با ســاختن دشــمنی موهوم، اذهان عمومی را از اقدامات شرورانه و 
مخرب خود منحرف کنند». ســخنگوی وزارت امور خارجه با مردودشمردن 

کلیه اتهامات واردشده، خاطرنشان کرد: «کشورهایی که تجاوز ویرانگر آنها در 
طول شــش سال علاوه بر ویرانی زیرســاخت های اولیه زندگی در کشور یمن، 
موجب گرســنگی، بیماری، آوارگی و فقر میلیون ها انســان شده و دستانشان 
به خون مردم بی گناه آغشــته اســت، با اتهامات بی اســاس درصدد هستند 
مسئولیت جنایت ها را از خود ســلب کنند». خطیب زاده در ادامه اظهار کرد: 
«تکرار ادعای بی حاصل درخصوص جزایر ســه گانه ایرانی، هیچ گونه تأثیری 
بر واقعیت های جغرافیایی و تاریخی موجود نداشــته و نخواهد داشت و این 
جزایر بخش لاینفک ســرزمین ایران هستند». سخنگوی وزارت امور خارجه با 
تأکید بر سیاست اصولی جمهوری اسلامی در قبال همسایگان مبنی بر رعایت 
حسن هم جواری، احترام متقابل و عدم مداخله در امور داخلی دیگر کشورها، 
ابراز امیدواری کرد اتحادیه عرب و برخی کشورهای منطقه «به جای بیانیه های 

بی محتوا و تحریک آمیزی که نتیجه ای جز استمرار روند مخرب کنونی ندارد، 
رویکرد خود را به ســمت گفت وگو و همکاری های منطقه ای ســوق دهند». 
اجلاس مشورتی وزرای خارجه اتحادیه عرب روز چهارشنبه ۱۳ اسفند جاری 
در قاهره، پایتخت مصر، برگزار شــد و شرکت کنندگان در اجلاس پیش نویس 
دستور کار ســی ویکمین دوره اجلاس آتی ســران را که قرار است در الجزایر 
برگزار شود، مورد بحث و بررســی قرار دادند. در این اجلاس، ادعای «اشغال 
جزایر سه گانه توســط ایران» در کنار موضوعاتی مانند انتخاب دبیرکل جدید، 
موضوع فلسطین، نقض حاکمیت عراق توسط ترکیه و دخالت های این کشور 
در امور داخلی کشورهای عربی و تحولات یمن، مورد بحث قرار گرفت. وزارت 
خارجه ترکیه نیز جمعه با انتشار بیانیه ای تصمیمات اجلاس وزرای اتحادیه 

عرب را مردود و بدون پایه و اساس خواند.

روح اله نخعی: «سیاســت خارجــه ایران را وزارت 
خارجه ایران اعلام می کنــد». این جمله که به نظر 
توضیح واضحات می رســد، واکنشی بود که جمعه 
مقامــات وزارت خارجه ایران مجبــور به بیان آن 
شــدند، وقتی گفت وگوی آخر هفته گذشــته دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام با یک رســانه 
خارجی، بــا واکنــش و تحلیل از ســوی ناظران 
خارجی مواجه شــد. به گزارش فایننشــال تایمز، 
محســن رضایی که از سوی این رســانه به عنوان 
«چهره برجســته محافظــه کار در ایــران و نامزد 
بالقوه ریاســت جمهوری» نیز معرفی شده بود، در 
گفت وگو با این رسانه تصریح کرده بود اگر علامت 
مشــخصی به ایران داده شود که تحریم ها در طول 
مدت یک سال برداشــته خواهند شد، ایران آماده 
از ســر گیری مذاکرات با ایالات متحده و قدرت های 
غربی خواهد بود. این اظهارات و واکنش ها به آنها 
باعث شــد وزیر خارجه و سخنگوی وزارت خارجه 
به تبیین دوباره موضع ایران در قبال مذاکره و رفع 
تحریم هــا بپردازند. محمدجواد ظریــف در توییتر 
نوشت: «عرصه سیاســی ایران پویاست و مقامات 
نظرات متنوعی مطرح می کنند؛ اما آن نظرات نباید 
با سیاست رســمی دولت اشتباه گرفته شود». وزیر 
«من، به عنــوان وزیر خارجه و  امور خارجه افزود: 
مذاکره کننده ارشد هســته ای ایران، به زودی طرح 
اقدام ســازنده و دقیق خودمــان را ارائه خواهم 
داد. البته از طریق کانال های دیپلماتیک». ســعید 
«همه امور  خطیب زاده نیــز در این زمینه گفــت: 
مرتبط با سیاســت خارجی از طریــق وزارت امور 
خارجه و از مجاری خود منتقل می شود». سخنگوی 
وزارت خارجــه تصریح کــرد: «مصاحبه و نظرات 
مطرح شده در این مصاحبه شخصی است». ظریف 
البته پیش تر در مصاحبه ای که در آذر ســال جاری 
انجام شــد، گفته بود «بعضی دوســتان» از ایران 
به کاخ ســفید پیام می دهند تــا آمریکا نه با دولت 
حســن روحانی، بلکه بــا آنها وارد مذاکره شــود. 
ظریف در ایــن گفت وگو با انتخــاب گفته بود این 
افراد به حاکمیت آمریکا «گرا می دهند که با ما بهتر 
می توانید کار کنید». به گفته ظریف مخالفان داخلی 
به آمریکا ندا می دهند کــه «اینها [دولت روحانی] 
در قدرت نمی مانند و قدرت اینها چند روزه اســت» 
و بهتر اســت که آمریکا با آنها وارد مذاکره شــود. 
برای بررســی اثرات و پیامدهای موضع گیری آخر 
هفته گذشــته رضایی، با قاســم محبعلی، مدیر کل 
سابق وزارت خارجه و کارشناس مسائل بین الملل، 
گفت وگو کردیم. محبعلی در این گفت وگو این نوع 
موضع گیری از ســوی مقاماتی را که مســئولیتی در 
این زمینه ندارنــد، مواضعی دارای مصرف داخلی 
می داند که مشکل آفرین هستند؛ اما به  نوعی روال 
تبدیل شــده اند. این دیپلمات سابق همچنین بعید 
می داند که مسائل مربوط به برجام حتی در صورت 

شکل گیری مذاکرات به سرعت پیش بروند.

  برداشــتتان از حرف های اخیر آقای رضایی  �
چیست؟

دقیقا نمی شود گفت بر چه اساسی این صحبت 
انجام شــده؛ آیا صرفا نظر شــخصی بــوده یا مثلا 
هماهنگ کرده اســت. این روشن نیســت؛ اما این 
حرف پرده از یک واقعیت برداشــته اســت؛ آن هم 

اینکــه مقامات ایــران هم می دانند که نمی شــود 
تحریم هــا یکباره برداشــته شــود و اینکــه گفته 
می شــود اول آمریکا تحریم ها را لغو کند و برگردد، 
این حرف یعنی به این نتیجه رســیده اند که چنین 
امکانــی وجــود ندارد. شــاید انتظار ایــن نبود که 
آقای رضایی این را بگوید ولی به نظر ایشــان پرده 
از واقعیت درستی برداشــته است که ایران باید از 
طریق مذاکــره، گفت وگو و اعتمــاد متقابل، زمینه 

برداشته شدن تحریم ها را فراهم کند.
  اما مقامات وزارت خارجه این حرف را نظر  �

شخصی خوانده اند و آن را رد کرده اند.
مشــکل همین جاســت. اینکه آیا این نظر را بر 
اساس دستورالعمل ابراز کرده یا اطلاعاتی داشته، 
روشــن نیســت. حرف وزیر هم این است که حتی 
اگر این موضع رســمی باشــد، اول بایــد برویم در 
مذاکــره پیش ببریم و یکباره خــارج از مذاکره این 

امتیاز را به طرف مقابل ندهیم، 
بلکه موضــع اعلامی  ما همان 
که گفته می شــود باشد و بعد 
از طریق  مــا  اعمالی   موضــع 

مذاکره پیش برود.
  فکر می کنید این حرف ها  �

در کار وزارت خارجه اخلال 
ایجاد می کند؟

وزارت خارجــه تصمیماتی 
را پی می گیرد که ابلاغ بشــود. 
بله درســت است، این حرف ها 
مشــکل ایجاد می کنــد که به 
طرف مقابل گفته شود موضع 
رسمی این است. این به طرف 
مقابل ایــن دریافت را می دهد 
کــه ایــران این موضــوع را در 

عمل پذیرفته اســت. در عمل بــدون اینکه امتیاز 
بگیــرد، برداشــتن تدریجی تحریم هــا را با فاصله 
زمانی یک ســاله پذیرفته است که تازه شاید همین 
هم عملی نیســت و باید رونــد مذاکرات را دید که 
اگر هم صورت بگیرد و پیش برود، طولانی خواهد 
بود. ولی این نشــان می دهد یکی از مقامات ایران 
که دبیر مجمع تشــخیص مصلحت است، پذیرفته 
که حداقل برای برداشــتن تحریم ها، یک سال زمان 
نیاز اســت و این عملا سیاست رسمی و اعلامی را 

واکنش ایران به ادعای دوباره اتحادیه عرب
جزایر سه گانه بخش جدایى ناپذیر از سرزمین ایران هستند

دچار مشکل می کند. طرف مقابل طبیعتا روی این 
پافشــاری می کند که شما باید همین را بپذیرید. هر 
کشوری یک سناریوی حداکثری دارد، یک سناریوی 
حداقلی و یک ســناریوی ممکن. با این حرف شاید 
ایشان سناریوی ممکن و قابل  پذیرش ایران را از بین 
برده و ناراحتی وزارت خارجه هم از همین اســت 

که نباید این حرف را علنی اعلام می کرد.
  اینکه مقاماتی خارج از سیســتم دیپلماسی  �

چنیــن مواضعــی بگیرند و به این شــکل وارد 
مصداق ها شوند، با توجه به اینکه گفتید وزارت 
خارجه هم شــخصا تصمیم نمی گیرد و سیاست 
اجماعی و ابلاغی را پی می گیرد، چه اثری دارد؟
این یکی از مشکلات جمهوری اسلامی است که 
مقاماتی صحبت می کنند که نه در بحث دیپلماسی 
مسئولیتی دارند و نه مقام حوزه دیپلماسی هستند 
و ارتباطی با سیاســت خارجی دارند و نه پاسخ گو 
هستند. تنها ایشان هم نیست؛ 
خیلی های دیگــر هم صحبت 
می کنند. شما تا به حال دیده اید 
مقام قضائی یک کشور دیگر یا 
مقــام نظامی یک کشــور دیگر 
بیایــد و بــه این شــکل درباره 
کند؟  روابط خارجــی صحبت 
یــا رئیــس مجلس کــه اصلا 
در دنیــا نداریم چنیــن چیزی 
و عنوانــی ســاختگی در ایران 
اســت و در کشــورهای دیگــر 
ســخنگوی مجلــس داریــم. 
دیده اید ســخنگوی  تا به حــال 
بیاید درباره سیاســت  مجلس 
خارجی صحبــت کند؟ اینها از 
هزینه های  که  است  مشکلاتی 
زیادی تحمیل کرده است. در سیاست خارجی باید 
رئیس جمهــور حرف بزند و وزیــر خارجه و لاغیر. 
دیگــران حق ندارنــد دخالت کننــد. اگر موضعی 
دارنــد، باید در مجامع داخلی، در جلســات هیئت 
دولت، شــورای عالی امنیت ملــی، در مجلس، در 
کمیســیون سیاســت خارجی، آنجاها  مطرح کنند 
و وقتی به اجماع رســید و مصوب سیســتم شــد، 
آن وقت از طریق رئیس جمهور اعلام شــود و آنها 
اعلام کنند؛ نه اینکه کســانی دیگر که مســئولیتی 
ندارنــد و ارتباطی بــه آنها نــدارد، موضع بگیرند. 
متأسفانه شاهد این هستیم که هر کس بدون اینکه 
به عواقب و عوارض صحبت و مواضعش توجهی 
داشته باشد، تصمیم می گیرد و هزینه هایش را هم 

کشور و مردم می پردازند.
  فکــر می کنید از ســوی طــرف مقابل، این  �

حرف ها چقــدر به عنوان موضع رســمی جدی 
گرفته می شود؟

بالاخــره آنها هم بعد از این ۴۰ ســال، نســبت 

به جمهوری اســلامی تجربه پیــدا کرده اند و فکر 
نمی کنم حتی خیلی به اصطلاح این چیزها را جدی 
بگیرند. حتی شاید صحبت های دولت و وزیر را هم 
خیلی جدی نمی گیرند؛ چرا که به تجربه دریافته اند 
خیلی از این حرف ها، مصرف داخلی دارد و چندان 
برای پیشــبرد سیاست یا مناسبات سیاست خارجی 
مطرح نمی شــود  بلکه شخصی اســت و مصرف 
داخلــی دارد و خب این دوگانگی همیشــه وجود 
داشته اســت که در این ۴۰ ســال، افراد در عرصه 
داخلی صحبت هــای تند و رادیکال کنند اما ســر 
میز مذاکره آن مواضع پراگماتیستی و عمل گرایانه 
مطرح می شــود. آنها هم این را بعد از این سال ها 
تجربه و آشــنایی به این نوع رفتــار فهمیده اند که 
حرف های داخلی یکی است و بر سر میز مذاکرات 

صحبت های دیگری می شود.
  فکــر می کنیــد با توجه بــه این رونــد و با  �

نزدیک شــدن به انتخابات، بایــد باز هم منتظر 
موضع گیری هــای این چنینــی و تداخل در کار 

دستگاه دیپلماسی باشیم؟
طبیعی است در این زمان ها هم مواضع رادیکال 
و شعاری بیشتر شود، هم مواضع جذب کننده رأی؛ 
مواضعــی که عملی نباشــند  ولی بــرای تحریک 
احساسات و جلب توجه ممکن است مطرح شوند 

و البته بعد از انتخابات هم فراموش شوند.
  در مجمــوع و فراتــر از ایــن بحث ها فکر  �

می کنید سرنوشــت این توافق هسته ای به چه 
سمتی می رود؟ آیا آن طور که برخی خوش بینانه 
یا  به ســمت حل مشــکل می رویم  می گویند، 
آن طور که برخی بدبینانه می گویند، به ســمت 
اتفاق  هیچ کــدام  اینکه  یــا  توافق  فروپاشــی 
نمی افتد و این مســئله به شــکل یک استخوان 

لای زخم باقی می ماند؟
به نظر می رسد نه طرف ایرانی علاقه مند است 
برجام فرو بپاشد و نه طرف اروپایی. طرف آمریکایی 
البته به صراحــت نگفته به برجام برمی گردم  بلکه 
گفته بــه میز دیپلماســی برمی گــردم. ظاهرا هم 
توافــق آخر در آژانس این بــوده که موضوع فعلا 
به همین شــکل بماند و به مذاکره برگردند. اینکه 
سرنوشت چه باشد، مشــکل بتوان پیش بینی کرد؛ 
بســتگی به شــرایط مختلف دارد. مواضع فاصله 
زیادی با هم دارد. البته آمریکا مایل اســت به میز 
مذاکره برگــردد  اما حوصله زیــادی در این زمینه 
دارد و بــرای تغییر شــرایط دیپلماســی عجله ای 
ندارند. با حوصله جلو می آیند. اروپایی ها به شدت 
علاقه مند هســتند که توافق باقــی بماند؛ لااقل به 
لحاظ حقوقی. ایران هم نشان داده که مایل است 
توافــق را حفظ کند. بعد از اشــتباه مجلس اینکه 
آن را تــا اندازه ای کنترل کردند، نشــان می دهد که 
علاقه مند نیســتند توافق فروبپاشــد؛ چون اگر به 
همان شکل اجرا می شــد، توافقی باقی نمی ماند، 
حالا در این وضعیت میانه هستیم و تا سه ماه آینده 
باید منتظر شــد و دید آیا مذاکرات شکل می گیرد یا 
نه. طبعا اگر شــکل بگیرد، انتظار اینکه به ســرعت 
پیش برود خیلی خوش بینانه اســت و نباید انتظار 
داشت در مدت کوتاهی هم آمریکا به نتیجه برسد 
کــه بحث برداشــتن تحریم ها را پیــش ببرد و هم 
ایران قانع شود که سراغ بازگشت به تعهدات برود. 
در عین حال، به نظر می رســد اگر مذاکرات شــکل 
بگیــرد، آمریکایی ها گشــایش های کوچکی ایجاد 
خواهند کرد که ایران را تشــویق کنــد مذاکرات را 
ادامه دهد؛ مثلا برخــی دارایی ها را آزاد کنند و به 
ایران امکان فروش مقــداری از نفتش را بدهند یا 
اینکه تفاهمی بین ایــران و آمریکا صورت بگیرد و 
آزادی و تبادل زندانی ها اتفاق بیفتد. اینها محتمل 
اســت  اما اینکه تحریم ها کامل برداشــته شــود یا 
تغییر عمده ای در سیاســت ایران داده بشود، جای 

امیدواری ندارد.

گفت وگو با دیپلمات سابق و کارشناس مسائل بین الملل درباره ماجرای حرف های محسن رضایی

این نوع موضع گیری، سیاست رسمی ایران را دچار مشکل می کند
محبعلی: مقاماتی صحبت می کنند که نه مسئولیت سیاست خارجی دارند و نه پاسخ گو هستند

هر کشوری یک سناریوی حداکثری 
دارد، یک سناریوی حداقلی و 

یک سناریوی ممکن. با این حرف 
شاید ایشان سناریوی ممکن و 

قابل  پذیرش ایران را از بین برده و 
ناراحتی وزارت خارجه هم از همین 

است که نباید این حرف را علنی 
اعلام می کرد

رنا
 ای

س:
عک


